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un han 

1. Cum aţi fost privită Ia începutul carierei de către colegi, de către 

actori, de către ceilalti colaboratori ? 
2. În ce măsură v-a influenţat personalitatea munca într-un domeniu 

dominat de bărbaţi ? 
3. De ce credeti că atât de multe tinere sunt interesate de regie ? 
4. Cum aţi caracteriza această generatie de femei-regizor ? 
5. Ce şanse au aceste tinere să se impună ca regizoare ? 

CĂTĂLINA BUZOIANU: 
1. A, la început... la început, 
profesorul meu, Ion Olteanu, 
fată de care am o foarte mare 
stimă, a spus: "Domnişoară, 
dumneata ar trebui să cânţi 
şansonete în baie !". Pe urmă, 
colegii mei, Tocilescu mai ales, 
făceau t.m mişto teribil: "A, ai un 
copil, eu, dacă aş avea t.m copil, 

cum spunea Solionîi, l-aş prăji 
în tigaie şi l-aş mânca pe pâine!" 
Şi, în sfârşit, o mulţime de 
d1estii de astea "drăguţe", de 
care acum îmi aduc aminte cu 
multă duioşie. Când m-am dus 
la Iaşi, după ce am terminat fa
cultatea, ca să pun Pescăruşul 

cu care trebuia să-mi dau exa
menul de diplomă, era acolo 
Ion I.ascăr, un actor extraordi
nar şi un donlil, despre care 
toată lumea îmi spunea că o să 
scape batista pe jos când o să 
apar eu pe scenă şi o să zică: 
"Domnişoară, nu vrei să iei 
batista ca să te ştergi la nas?". 
Nu s-a întâmplat aşa. Dimpo
trivă, m-a respectat şi a jucat 
foarte bine. Da, s-au întâmplat 
multe lucruri cu haz (şi altele, 
fără haz), au fost destule situaţii 
în care colegii mei - mai puţin 
cei de dasă, cu care m-am 
înţeles foarte bine - s-au pUitat 
ca nişte rnacho, n1.-au pus la 
locul meu, s-au şi enervat att.mci 
când am început să-nri constru
iesc aşa, gospodăreşte, 
temeinic, ceea ce se cheamă 
carieră; pe urmă au început să 

mă respecte. Câteodată aveam 
necazuri şi acasă, cu soţultneu, 
care, fiind şi el un tip de 
rnacho, îmi respecta, mă rog, 
profesia, dar susţinea că femeia 
trebuie să stea acasă şi, când e 
acasă, să fie acasă, nu în altă 
parte. De fapt, nu am suferit de 
pe urma condiţiei mele de 
femeie. Pot să vă spun că am şi 
profitat foarte mult; pe vremea 
când eram tânără şi destul de 
fermecătoare, puneam tot 
farmecul la bătaie pentru a-i 
cuceti pe actori şi pentru a-i 
face să repete cu plăcere. 
Adevărul e că trebuia uneori să-i 
conving să colaborăm într-un 
mod nu nunl.ai. tiranic, aşa am1. 
se obişnuieşte în regie. Mai ales 
că att.mci începuse "dictarura 
regizorului", care, în paralel et.l 

cea instituţionalizată din ţară, tri
t.illl.fa pe toate scenele lUITii.i; 
câteodată mi se reproşa că sunt 
Lm fel de regizor-dictator. Dar 
am simţit att.mci, din instinct, că 
tott.u trebuie să pornească din 
iubire, că tnănuşa trebuie să fie 
de catifea, că actorul trebuie să 

se convingă singur ca să facă 
un luau. Cred că principala 
mea calitate a fost tenacitatea: 
nu m-am lăsat copleşită rricio
dată de situaţia mea "inferioară" 
de femeie. Am fost ca o furnică, 
am adUll.at de oriunde şi orice 
et.l multă pasiune, dar şi cu 
foarte multă seriozitate, şi întot
deauna am ştiut, sau, dacă nu 
am ştiut, am simţit că trebuie să 
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folosesc ceea ce e rău pentru 
ceea ce e bine; şi din fiecare 
experientă dezastruoasă am 
învăţat câte ceva şi am intrat 
mai pregătită şi mai călită în 
expetienţa următoare. Sigur că 
am fost un regizor - şi nu mă 
refer acum la condiţia mea de 
femeie - care întotdeauna, sau 
aproape întotdeat.ma, a avut 
succes; asta putea să mă ducă 
pe un drum nefeticit, puteam 
oricând eşua din orgoliu şi sufi
cientă. Totdeauna mi-a fost 
teamă de succes şi l-am lăsat 
mereu undeva în spatele meu, 
pentru că de fiecare dată după 
un succes mi s-a întâmplat şi o 
tnare nenorocire sau ceva 
foatte rău. 
Cred că ceea ce tni-a folosit 
foarte mult a fost instinctul de 
femeie, care m-a ajutat să-mi 
găsesc locul, să-mi simt limitele, 
să simt când un drum era 
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îndlis. Dar chiar şi când am 
simţit că e un câştig cert, am 
preferat să las totul şi să plec în 
altă parte, acolo unde ştiam că 
pot să învăţ. 
Eu nu am făcut niciodată un 
luau "în sine"; întotdeauna am 
pornit de la o experienţă de 
viaţă, iar viaţa mea n-a fost 
uşoară deloc. Şi, întotdeauna, 
ceea ce făceam era acoperit de 
adevăr. Pe urmă, am avut 
noroc că am cunoscut oameni 
extraordinari, bărbaţi care m-au 
plăcut- cum au fost liviu Ciulei 
sau Radu Penciulescu - pentru 
ceea ce făceam; a-ed că asoci
au mereu imaginea mea fragilă, 
printr-un contrast foarte puter
nic, cu ceea ce făceam. liviu 
Ciulei îmi spunea, ţin minte: "Ai 
mai multă forţă decât zece 
bărbaţi"; Radu Penci:ulescu era 
tot timpul uimit de puterea asta 
care venea de undeva din 
m.ine. Pe w1.nă am cunoscut 
femei extraordinare - Gina 
Patrichi a fost pentru mine un 
exemplu de viaţă. Şi ea mi-a 
spu odată, când eram foarte 
nenorocită, un lucru pe care nu 
l-am uitat: "Să şti.i că viaţa este a 
învingătorilor". Apoi există o 
pleiadă de actriţe senzaţionale 
în ţara asta: Olga Tudorache, 
Valeria Seciu, Rodica Negrea, 
Mariana Buruiană, Oana Tudor 

- vorbesc despre femei din 
toate generaţiile -, femei extra
ordinar de putenlice, de femi
nine, eat-e înghit viaţa cu toată 
pofta, ca să zic aşa, eat-e câte
odată sunt mai puternice decât 
bărbaţii, care ştiu să fie femei 
până la capăt. Ca să nu mai 
vorbesc de Maia Morgenstem 
sau de Mariana M.ihut, ultima 
fiind o adevărată foiţă a naturii, 
pur şi simplu. Ele m-au ajutat să 
înţeleg că această condiţie nu 
este deloc uşoară, dar nu este 
nici tragică. 
Sigur că n-o să vă povestesc 
acum momentele de disperare 
din viaţa mea, când am fost 
lovită, când am suportat mi
tocănii, exact pentru că eram 
femeie. Bărbaţi care îşi imagi
nau că sunt mai puternici decât 
mine au făcut cele mai odioase 
lucruri pentru a mă jigni şi 
wnili. M-arn apărat cu destulă 
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demnitate şi am trecut mai 
departe. 
2. Nu ştiu dacă mi-a influenţat 
personalitatea. Un om care nu 
e puternic nu poate deveni pu
ternic. Probabil că am avut eu o 
genă foarte solidă de la părinţii 
mei. Cunosc bărbaţi mult mai 
nenorociţi decât mine, mult mai 
vulnerabili, deşi şi eu sunt 
ext:t.-em de sensibilă. Umilinţa în 
profesie nu ţine cont de faptul 
că eşti bătbat sau femeie, poţi fi 
bărbat şi să fti foarte umilit. 
Aş vrea să vă vorbesc despre 
femeile-regizor din jurul meu, 
care au ştiut să devină puter
nice. Sorana Coroarnă Stanca a 

făcut întotdeauna ce a vrut în 
mesetie. Sanda Manu, fără să 
fie violentă sau să se impună 
ptin fotţă, a ştiut întotdeauna să 
facă luaurile exact, cu măsură. 
Am avut studente pe care le-am 
iubit extraordinar de mult toc
mai pentru că erau featte talen
tate. Mona Chirilă, de pildă, una 
dintre cele mai dragi studente 
pe eat-e le-am avut, a trecut ptin 
situaţii foarte grele, pe care le-a 
traversat cu multă demnitate şi 
cu acelaşi talent. Ea este şi un 
pedagog deosebit; o admir 
foarte mult. 
Am o foarte mat·e admirat) J 

pentru aceste fete care, uneori, 
sunt chiar rna.i put 'tni e decât 
b-Ji •t,.i.i. Mă refer la Beatrice 
Bleont s:1u la ona Ciobanu, la 
Alice Barb, Andr �ea Vulpe, 
Anca Bradu. Nu văd pe nici 
una Inasculinizându-se au 
intrând într-o zonă antipatică. 
Ele şi-au acceptat condiţia de 
femeie şi au continuat să fie 
chiar fermecătoat-e, şi pe scenă, 
şi în viaţa de toate zilele. 
3. Ct-ed că băieţii s-au plictisit să 
facă o meserie care nu at-e 

totuşi foarte multe şanse de 
supravieţuire. 
Pentru fete este o aventură şi 
ele au senzaţia că îşi pot depăşi 

astfel limitele. Totuşi, este o 

meserie foarte grea pentru o 
femeie. Eu nu le sfătuiesc să 

facă regie. Pentru ca o femeie 
să poată face profesia asta, tre
bLlie să supotte orice, să fie ca o 
broască ţestoasă, să inu·e într-o 
carapace peste eat-e poate să 
treacă şi un camion sau un 
tanc. i să ştie că întotdeauna va 
fi rnai aspru judecată decât 
mulţi bărbaţi mai puţin talentaţi. 
În majotitatea lor, aiticii no ui 
sunt fetn�i; or întotdeauna ele 
sunt soUdare cu bărbaţii şi nu 
·u f, '111 'il , întotdeauna îi ad-

111 i 1:1 pe fyJ.ieti i le fac un fel de 
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u·enă. De aceea în privinţa unei 
femei-regizor sunt mult mai 
multe îndoieli, suspiciuni, 
răutăţi. 
Există un fel de natură femi
nină, sul:x::onştientă şi care face 
ca împotriva unei fem.ei întot
deauna să se reverse un fel de 
cerneală sepia, într-o apă tulbu
re. Sigur că nu m-am. supărat 
întotdeauna, uneori nu m-arn 
supărat deloc şi pot să înţeleg, 
în general, tot ce este în 
legătură cu o femeie şi mult mai 
puţine lucruri despre bărbaţi 
(dar încerc să-i înţeleg şi pe ei). 
�5. Se spune, de obicei, că o 
femeie lucrează mult mai bine 

cu acuiţele pe scenă. Dar arn 
lucrat şi cu actori extraordi.nati, 
la fel de bine. Înu·-adevăr, 
colaborarea mea cu actriţele a 
impresionat întotdeauna pentru 
că avem o expetienţă de viaţă 
comună. Dar şi din înfmntarea 
dintre un bărbat şi o femeie pe 
scenă poate să iasă ceva foarte 
interesant. 
Cred că aceste tinere care s-au 
lansat şi sunt acum deja cettitu
dini au ce căuta în această pro
fesie tocmai pentru că sunt 
femei şi aduc expetienţa lor, 
farmecul şi ştiinţa de a cunoaşte 
CYMnenii ca fetnei. 

Nici un regizor, bărbat sau fe
meie, nu poate face o astfel de 
meserie fără carismă, fără 
capacitatea de a convinge, de a 
seduce. Penuu mine Lm exem
plu extraordinar este cel al lui 
Strehler, care era un bărbat fer
mecător, seducător. Era şi tiran, 
dar pe scenă era divin, ca w1 
zeu. 
Regizorii pe care i-arn admirat 
foarte mult întotdeauna 
Ciulei, Penciulescu, Pintilie, 
Esrig- erau, de asemenea, băr
baţi exu·em de seducători şi de 
puten"lici, de fermecătoti şi 
aveau şi un fel de calităţi femi
nine, ca să spun a"<>a, de aceea 
au şi lucrat atât de bine cu 
femeile. 
Penu·u a fi regizor trebuie să ai 
capacitatea de a îmbrăţişa în
treaga natură Lunartă, de a şti 
totul despre oameni şi de aceea 
marile regizoare, Ariane 

. Mnouchkine sau Pina Bausch, 
au această capacitate de a fasci
na. Mă uitam, zilele trecute, la 
Nona, care lucra cu Victor 
Rebengiuc şi cu Virgil Ogăşanu 
pe scenă - doi bărbaţi putemici, 
doi actoti vânoşi şi care erau, în 
faţa ei, extrem de politicoşi şi 
arnabili pentru că ea este o per
soană fermecătoare. 

. Am avut mai multe fete în ulti
ma clasă de regie. Theo a avut 
o evoluţie spectaculoasă, Alina, 
delicată şi profundă, a strălucit, 
Uana, cultă şi putemică, va 

: învinge, Mirela, CLuninte şi ti
midă, va cuceri, Tatnara, strat"lie 
şi sigură de ea, va pocni, Mo
nica, încrezătOat-e în ea însăşi, 

• va învinge, Anca, foarte talen
tată, va ului. Am avut însă o sin-

: gură studentă la care mă 
gândesc met-eu ca la copilul 
meu: Csilla. Uluitoare, genială. 
Ea n-a suportat condiţia de fe
meie, nici în meserie, nici în 

. viaţă. A vmt totul până la capăt 
Nu ştiu dacă a clacat sau, pur şi 
simplu, ne-a at'ătat tuturor ce 

• înseamnă să fii inn-ansigent, 
pur, fără jumătăţi de măsură. De 
când nu mai e, mă întreb 
met-eu dacă am avut dreptate 
să u-ec peste otice sau dacă ea 
a avut dreptate at'ătându-ne că 
fiecare compromis înseamnă să 
ucizi, să distrugi, mereu, câte 

ceva din tine însuţi. A fost cea 
mai cumplită întrebare, cea mai 
violentă revelaţie: ce înseamnă 
a supravieţui şi ce înseamnă 
compromisul ? Ce înseamnă 
succesul (ar fi putut tr.li, a-ea, ar 

: fi putut avea succes) şi ce în
: searnnă eşecul, încăpăţânarea 
'de a "dovedi" până la capăt -

ce?. 

Am adresat ultimele trei 
întretx:iri şi lui 

• niDOR MĂRĂSCU, regizor şi 
• profesor universitar la UATC: 
. 3. Sunt tentat să dau un răspuns 
: scurt şi atât: pentru că nu ştiu ce 
, le aşteaptă. Se poate atgumenta. 
' Întrebarea pe care mi-aţi pus-o 
: atn repetat-o, în at"li, tuturor stu
• dentelor pe care le-atn îndm
. mat, fără să capăt niciodată un 

t'ăspLms satisfăcător. Asta m-a 
făcut să le bănuiesc că îmi 

: asc.und - sau îşi ascund - ceva 
· ce ar ţine de o negură a tim
. purilor în eat-e femeile con
• duceau societăţile tribale. 
: Matriat·hat t-egizoral ? 
• RăspW"lSul nu mă satisface inte
: grai. Mai degrabă cred că 
• această situaţie se datorează 
: Lmei întâmplări care caracteri
: zează timpul pe care îl tra
: versărn. Tinerii nu mai sunt pre
• ocupaţi de o mesetie în care se 
: câştigă puţin şi se munceşte 
: mult, drept care la examenele 
, de �drnitere proporţia este net 
: în favoarea tinet-elor Cat"ldidate. 
: Asta ar explica, poate, de ce, 
: bW"lăoat'ă, în promoţia mea din 
' 1970 au terminat facultatea 
. unsprezece regizori şi o singură 

regizOat-e -Cătălina Buzoianu-, 
iar în promoţia eat-e a tenninat 
acum trei at"li - clasa Silviu 
Purcărete - au fost şase regi
zoare şi un singur 1-egizor. Mă 
întorc la primul meu răspLms şi 
argumentez: din cele şase 
tinere, în aceşti trei at"li doar una 
singură a avut curajul să con
ducă diferite triburi din difetite 
teatre; celelalte au eşuat deo
camdată în profesii mai mult 
sau mai puţin legate de facul
tatea pe care au terminat-o. 
Din promoţia care a tenninat 
acum doi at"li, îndrumată de 
mine, din opt tinere regizoare 
până acwn s-au impus doar 

9 � https://biblioteca-digitala.ro



două - Beatrice Bleonţ şi Silvia 
Ionescu. Restul ... decx:amdată ... 
4. Prelevând acest eşantion de 
două promoţii care numără 
doar trei regizoare din pai
sprezece care au terrninat facul
tatea de regie, m-aş hazarda să 
spun că sunt bărbate. 
5. la întrebarea privind şansele 
pe care le au aceste studente să 
se impt.mă ca regizoare în tea
trele profesioniste, după o 
matură şi îndelungată chib
zuinţă, vă pot răspunde: cele 
care au - au, iar cele care nu -
nu. 

Bineînţeles că aş fi putut să mai 
exist ca dansator pe scena 
Operei, dar nu un dansator per
formant, puteam să fac nişte 
rolişoare, cât să trec pe acolo şi 
să-mi iau salatiul, la un moment 
dat să ies la pensie... În '89, 

când s-a înfiinţat secţia de 
Coregrafie la ATF, am intrat aici. 

• Şi după un an de a-eaţie core-
• grafică am trecut la Regie

teatru. Am avut marea şansă ca 
domnul Victor Rebengiuc, care 
era rectorul ATF, domnul Gelu 
Colceag, care era decan, şi 
domnul Valeriu Moisescu să-mi 

1. De ce v-ati îndreptat spre regia de teatru ? 
2. Ce trăsături trebuie să aibă o fumeie pentru a se impune ca regizor? 
3. Credeţi că o profesie care implică şi fuptul de a-i "conduce" pe 

ceiJaJti poate ştirbi teminitatea ? 

Răspund tinerele regizoare 
BFATRICE BI.EONŢ: 
1. Am fost într-un fel obligată să 
aleg meseria asta - obligată în 
sensul bun al cuvântului. M-am 
dedicat dansului de la vârsta de 
4 ani, nu m-am gânclit niciodată 
să fac altceva decât dans, nici 
măcar coregraf nu mi-am dorit 
să fiu. Tot timpul am vrut să fiu 
intetpret; pot să spun cu 
bucurie că am lucrat cu toţi 
coregrafii pe care îi avem şi cu 
coregrafi străini; mi-a plăcut să 
mă las modelată de gândul 
fiecăruia dintre ei. În urrna unui 
accident pe care l-am avut la 
genunchi, la vârsta de 30 de ani 

a trebuit să-mi aleg alt drum. 
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înţeleagă dorinţa de a învăţa 
mai mult, de a învăţa să fac 
regie, dar nu de teatru neapărat. 
Eram într-un fel impresionată 
de profesorii de la Catedra de 
regie şi mi-arn dorit să învăţ de 
la ei să pun în scenă t.m specta
col. Deci, am nimerit 
întâmplător. Toate spectacolele 
mele de până acum au fost 
examene, începând cu ��ta 
lui Cehov din anul II şi ter
minând cu Opera de trei 

parale, care a fost exatnenul 
meu de cliplomă. 
Mai departe a fost ca un 
microb, exact ca şi cu dansul. 
Aclică, toată pasiunea cu care 

am făcut dans am investit-o în 
acest nou drum, în regia de 
teatru. 
2-3. În primul rând cred că 
foarte multă seriozitate; să ştie 
foarte bine ce vt-ea, să- i doreas
că enonn acest lua-u pentru că 
eu cred că este imposibil să-ţi 
doreşti cu adevărat ceva şi să 
nu poţi obţine. 
Într-adevăr, nu este o meserie 
pentru o femeie. Pentru că este 
dură. Poate aici am avut şansa 
dansului. În general se spune 
despre dansatoare că sunt 
fowte delicate - pentru că st.mt 
văzute doar pe scenă. De fapt 
se munceşte foarte mult. 
Dansul este, practic, un sport 
de perforrnanţă: în fiecare zi te 
antrenezi, în fiecare zi ai spec
tacol, în fiecare zi ai stucliu - şi 
poate că lucrul ăsta m-a făcut să 
am o rezistenţă extraordinară ca 
regizoare. 
Înseamnă mult să poţi să-ţi 
aduci pe scenă sensibilitatea şi 
sufletul pe care îl ai ca femeie, 
însă îţi trebuie neapărat o mână 
de fier, o mână de bărbat, pen
tru că trebuie să poţi să con
vingi, începând cu directorul 
teatrului şi cu trupa cu care 
lucrezi, până la oamenii din 
spatele scenei, să te impui d"liar 
în faţa unora care nu prea 
suportă ca femeia să le 
comande. Cred că trebuie 
foarte multă forţă şi energie 
pentru lucrul ăsta i, repet, să 
ştii exact ceea ce vrei. Aici nu 
încap jumătăţi de măsură. Este 
sau nu este, despre asta e 
voma. o faci sau n-o faci. 

AUCEBARB: 
1. În primul rând, din curiozi
tate, pentru că spiritul ot;ganiza
toric care se manifestă acasă 
simte probabil nevoia să se 
manifeste şi în teatru. Ecl"lipa de 
luo-u la un spectacol seamănă 
oarecum cu o fanlilie, pe care 
trebuie să o faci să se simtă 
bine, căreia trebuie să-i orga
nizezi viaţa de aşa natură încât 
să poată ieşi în lume cu fr-untea 
sus. 
2. Nu ştiu dacă există o reţetă 
de femeie-regizor, nu ştiu dacă 
există trăsături obligatorii, dar 
ştiu că o femeie-regizor trebuie 
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să lupte cu anumite clişee, care 
nu-i aparţin ei, ci lumii teatrului 
de la noi. Şi aceste clişee îi 
pretind, la un moment dat, să 
fie dură, cât mai masculină şi, 
dacă se poate, să aibă şi barbă . 
Faptul că eşti femeie îl simţi 
ca pe W1. avantaj sau ca pe W1. 
dezavantaj ? 
Alnândouă. E un dezavantaj în 
relatiile care se stabilesc la lua-u 
de cele mai multe oii; cred însă 
că, Lmeori, constituie un avantaj 
pentru că lumea unei femei 
este foarte bogată şi, în 
momentul în care o femeie
regizor încearcă să realizeze un 
univers scenic, ea poate veni cu 
nişte nuante pe care bărbatii nu 
le au. Sau, dacă le au, nu le 
veh.iculea?...ă: tandreţe, sensibili
tate, duioşie etc. 
Cum te simţi privită ca 
femeie-regizor ? 
Ca o curiozitate. Sunt multe 
femei-regizor în Rotnânia, dar 
în continuare sunt privite ca 
nişte curiozităti; cel putin la 
început, cu neîncredere şi chiar 
cu supetiotitate. 
3. Uneori da. Şi e păcat. 

ANDREEA VUlPE: 
1. Nu ştiu. 
2. "Regizoarele", în opinia mea, 
sunt de două feluri: unele pen
tru care lipsa Lmei anmnite pro
tuberante între picioare re
prezintă singLuul amănunt care 
le deosebeşte de regizorii 
bărbati şi celelalte. Acestea din 
urmă, dintre care, sper, fac 
parte, trebuie să aibă o singLu'ă 
calitate: puterea de a rezista 
unei ispite ce apare la fiecare 
repetitie sub forma unui 
drăcuşor cu aspect hermafrodit 
şi voce suavă, care şopteşte 
întruna un număr de telefon; e 
numărul Lmei clinici unde se 
efectuează operatii de schim
bare a sexului. 
Ce s-a întfunplat în lllOtnen
tul în care a trebuit să 
''zburaţi" cu propriile aripi, 
părăsind .ATF ? 
Am descoperit că nu e nevoie 
de aripi, că în afara ATF nu se 
poate zbura decât cu avionul şi 
că biletele de avion se obtin pe 
o cale pe care nu o CLmosc hici 
astăzi cu precizie. Aşa că am 

stat şi eu la coadă. Şi încă rnai 
stau. 
3. Da. Asta nu pentru că 
femeile n-ar fi capabile să se 
Iidice în văzduh sau pentru că, 
o dată ajunse acolo, ar avea t-ău 
de înăltiffie. Nu. Ci pentru că 
femeile, după părerea tnea, 
sunt lipsite de Lm fel de bun
simţ tehnic. Ele acceptă mult 
mai greu decât bărbatii faptul 
că o pa.t1:e a fiinţei lor a devenit 
inutilă. Să ne închipuim că sun
tem în avionul mentionat ante
rior. Bărbatii, calm.i, aft.mdati în 
fotolii pufoase, adrniră plin hu
blowi perspectiva. Ce fac fe
rneile - cele câteva care au avut 
ptivilegiul să se îmbat·ce - în 
acest timp ? Ei bine, ele bat, cu 
îndărătnicie, din aripi. Deşi ştiu 
că în felul acesta nu pot ajuta 
avionul să mai câştige altitudine 
în cazul în care - D0a1nne 
fereşte! - intervine vreo de
fectiune. Deşi, lovindu-se de 
peretii aeronavei, oscioarele 
fragile ale aripilor se rup şi dor . . .  
Deşi percep ironia din piivirile 
colegilor pasageri - ale căror 
ru·tpt sunt în'lpachetate şi 
depozitate cu înţelepciune în 
valiza aflată la locul cuvenit, la 
bagaje. 
În concluzie, femeilor n-ar tre
bui să li se permită accesul în 
avion. Fie şi nwnai pentru 
plăcerea estetică pe care o 
a·eează - ca orice avânt don
quijotesc - efortul lor ascen
sional, cu mijloacele epocii de 
piatră, într-o eră a maşinilor. 
Dat· poate că secolul al XXI-lea 
va fi unul ecologic . . .  

MARA PAŞICI: 
1. Copil fiind, am făcut foarte 
multe, am făcut vioară, film, am 
jucat într-un spectacol, at'l'l făcut 
balet - şi, dacă vrei, în special 
baletul este o fom'lă de actoiie 
-, dar mi-am dat seama că nu 
este ceea ce mi-aş doti. Îmi 
place mult mai mult să am o 
viziune asupra unei lmni decât 
să fiu eu cea care joacă. Şi atunci 
m-a.tn hotărit să fac regie. 
2. Am auzit de foarte multe ori 
că femeile nu ar fi indicate pen
tru profesia de regizor. Nu cred 
deloc. 
Cred că Lma dintre calitătile pe 

eate numai noi, femeile, le 
avem este intuitia feminină, 
care pe mine m-a ajutat întot
deauna foarte mult; în primul 
rând, în citirea unui text, dat· şi 
în relatia cu actorii. Nu cred 
deloc că regia este o meserie 
pentru bărbati. Dimpotrivă. 
Faptul că eşti femeie îl simţi 
ca pe W1. avantaj sau ca pe W1. 
dezavantaj ? 
Un dezavantaj, din păcate. 
Pentru că atunci când e vorba 
de o femeie avem o cu totul 
altă atitudine. e pmtăm cu ea 
ca şi cu o fetneie, nu ca şi cu Lm 
otn. 
Cred că am simtit asta încă din 
clipa când m-am hotărît să mă 
pregătesc pentru regie. Atunci 
a.tn aflat că cei din comisie con
sideră că bărbatii SLmt mult mai 
pouiviti penuu această meserie. 
În facultate am simtit asta, 
poate, mai putin. 
După ce a.tn tenninat, tnult rnai 
putin în relatia cu actorii decât 
în relatia cu cei care au de luat 
o decizie. Cred că directotii de 
teatru consideră că femeile nu 
sLmt suficient de puternice şi de 
convingătoare. Spre bucuria 
mea, în relatia cu actorii aş 
putea spune că nu am avut 
probleme de tipul ăsta. Mai ales 
că am asistat la foarte multe 
repetitii şi am văzut difeiite sti
lwi de lucru. Cătălina Bu
zoianu, Tompa Gabor, Ducu 
Darie, Alexandru Dabija au un 
nLllnitor comun: extraordinara 
calitate de a şti să lua·eze cu 
omul, şi asta nu tine de faptul 
că eşti bărbat sau femeie, ci de 
personalitate, de rafinament. 
Cum te simţi privită ? 
Nu mă simt bine când sunt 
privită. Sau îmi place să fiu 
privită ca femeie atunci când 
vreau eu să fiu privită ca femeie 
şi nu atunci când vor altii. 
3. Nu. Nu cred absolut deloc. Şi 
dacă ne uităm la doamna 
Cătălina Buzoianu, a--ed că este 
evident; şi chiar la regizoare din 
generatia mea sau mai în vârstă, 
care reuşesc să conducă foarte 
bine trupe mari de actoti, fără 
să trebuiască să devină femei
jandam'l. 

Anchetă realizată de: 
Aziza Bodea şi Tamara Susoi 

11 � 
https://biblioteca-digitala.ro




